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Acad. Vasile ANESTIADE: “...ar 
fi înţelept şi raţional-pragmatic 
a decreta UN MORATORIU 
pentru a stopa “pervertirea” 

funcţionalităţii AŞM”
Scrisoare deschisă adresată Preşedintelui 

interimar, Mihai Ghimpu şi Prim-ministru-
lui, Vlad Filat

Academia de Ştiinţe a Moldovei a avut 
un destin tragic, neperceput de potentaţii zi-
lei şi de opinia publică, etichetînd-o din start 
“utopiceskoe soobşcestvo mecitatelei”. Deşi 
a avut şi are savanţi celebri care au fondat 
şcoli şi au creat valori patrimoniale devenite 
deja bunuri ale Tezaurului autohton şi mon-
dial.

Destrămarea URSS-ului avansa con-
comitent cu declanşarea unei campanii de 
ostracizare a AŞM; iar ca instituţie proscrisă 

urma a fi lichidată. AXA AŞM a fost salvată atunci de Preşedintele RM, dl 
Mircea Snegur.

Exodul profesioniştilor, rodarea fizică şi morală a infrastructurii 
(evaluată la un miliard de ruble), defăimarea barbară a noţiunii divine şi 
“invadarea” templului de către contingentele noi-aleşilor moldoacademi-
cieni lipsiţi de orice suport m-au obligat să public, la 7 august 1998, în 
gazeta “FLUX”, articolul “ACADEMICIANOMANIA DISTRUGE ACA-
DEMIA”, iar la 17 decembrie 1999, în aceeaşi publicaţie, articolul “PA-
RASTASUL ŞTIINŢEI”. Preşedintele RM, dl Petru Lucinschi a reacţionat 
prompt şi subtil, descurajînd actele de vandalism ce urmau a avea loc.

Preşedintele Vladimir Voronin, în “Nezavisimaia Moldova”, februarie 
2004, a numit AŞM “RELIKTOVÎI OPLOT KONSERVATIZMA”. Dom-
nia sa avea de ales între două proiecte. Primul – TRANSFORMAREA 
AŞM ÎN FANTOMĂ, IDENTICĂ CU CEA DIN KAZAHSTAN.

Dl Vladimir Voronin a ales al doilea proiect, oficializînd CODUL 
ŞTIINŢEI ŞI INOVĂRII, după care AŞM a fost legalizată cu funcţie de 
MINISTER- ACADEMIE.

În situaţia în care imprevizibilitatea domină Sociumul moldav, fiind 
zguduiţi de tot felul de crize (e opinia mai multor colegi), ar fi înţelept şi 
raţional-pragmatic a decreta UN MORATORIU pentru a stopa “per-
vertirea” funcţionalităţii ACADEMIEI DE ŞTIINŢE A REPUBLICII 
MOLDOVA. Înaintez această propunere, pentru că am asistat perso-
nal la şedinţa “disperării”, după care va urma “ruinarea”.

 AŞM se confruntă cu probleme fundamentale, rezolvarea lor necesită 
timp, impune o colaborare strînsă şi o reciprocitate cumpătată în luarea de 
atitudini şi de hotărîri. Presupune respectarea strictă a legilor în vigoare, 
necesită o conduită academică ireproşabilă din partea responsabililor de 
soarta AŞM şi a ŢĂRII. Trăim timpuri hamletiene: “TO BE OR NOT TO 
BE” (W. Shakespeare).

Chişinău, 21 mai 2010, Apel publicat în revista “Săptămîna”

Premierul Vlad FILAT: 
„Nu vom permite ca 

acest templu al ştiinţei 
(Academia) să fie la 

cheremul oamenilor mînaţi 
de interese meschine de 
grup şi afaceri lucrative”

Chişinău, 3 iun. 
/MOLDPRES/ Asu-
pra proiectului Co-
dului Educaţiei ar 
trebui instituit un 
moratoriu pe o peri-
oadă nedeterminată 
de timp, de această 
părere este Prim-
ministrul Republicii 
Moldova, Vlad Filat, 
informează MOLD-
PRES 

Solicitat să-şi expună părerea cu privire la 
discuţiile stîrnite în societate de proiectul Codu-
lui Educaţiei, Vlad Filat a opinat că problema 
e mai mult decît importantă pentru ţară şi cetă-
ţenii săi, de aceea va trebui studiată atent şi cu 
migală. “Ea necesită timp pentru a lua o hotărîre 
judicioasă pe marginea ei. În acest scop trebuie 
să adoptăm un moratoriu pe o perioadă anumită 
de timp”, a spus Filat. 

Filat a menţionat că Republica Moldova are 
nevoie de o Academie a sa. Noi nu vom per-
mite ca acest templu al ştiinţei să fie la chere-
mul oamenilor mînaţi de interese meschine de 
grup şi afaceri lucrative. Totodată cunoaştem că 
Academia îşi are problemele sale. În special la 
capitolul cadre şi promovarea cadrelor, dar cred 
că oamenii de ştiinţă îşi pot soluţiona aceste pro-
bleme fără amestec din afară”, a adăugat Vlad 
Filat. 

Recent prim-vicepreşedintele Academiei 
de Ştiinţe a Moldovei Teodor Furdui, a numit 
Codul Educaţiei drept “un camuflaj pentru scin-
darea savanţilor şi subminarea AŞM”. Acade-
micianul susţine că proiectul Codului urmăreş-
te crearea unui sistem paralel de gestionare a 
ştiinţei, inovării şi transferului tehnologic, fapt 
care intră în flagrantă contradicţie nu numai cu 
principiile de gestionare a ştiinţei din Codul cu 
privire la ştiinţă şi inovare în vigoare, cu Legea 
privind actele legislative, dar şi cu prevederile 
Constituţiei, notează MOLDPRES.

„Stimaţi academicieni,
Dragii mei colegi şi prieteni,
Mi-am dorit mult să fiu astăzi împreună cu Dvs la 

această importantă Adunare, dar, cu adevărat, nebănuite 
sunt cărările artistului... 

Mulţumesc conducerii Academiei de Ştiinţe, care a 
acceptat iniţiativa mea de a adresa acest mesaj sonor 
într-o perioadă de răscruce pentru neamul nostru, etapă 
în care nu mai avem dreptul să facem greşeli şi să ratăm 
şansa de a reveni în familia europeană, acolo de unde 
am fost rupţi fără voia noastră, în urma odiosului Pact 
Moldotov-Ribbentrop. Numai de noi depinde dacă vom 
valorifica această şansă istorică sau vom scăpa trenul 
Libertăţii şi Bunăstării noastre, precum am făcut-o, cu 
regret, după prăbuşirea Uniunii Sovietice. Or, precum 
se spune, Dumnezeu dă, dar în traistă nu pune!

Am trăit o viaţă plină de evenimente istorice, am 
fost martorul schimbării a zeci de guverne şi domnitori 
şi această bogată experienţă de viaţă mă obligă să-mi 
expun părerea faţă de ceea ce se întâmplă astăzi în Mol-
dova, Patria pe care o iubesc la nebunie.

Constat cu mare satisfacţie că în Moldova a avut loc 
cea mai spectaculoasă reformă: s-a înnoit clasa politică 
şi acest lucru mă bucură cel mai mult, pentru că tare 
lungă a fost aşteptarea noastră. În Parlament au acces 
tineri politicieni bine şcoliţi, cu un foarte mare potenţial 
intelectual. În plus, sunt curajoşi, luptători şi pragmatici. 
În ei ne este toată nădejdea şi am încrederea că se vor 
descurca bine în această perioadă foarte complicată din 
toate punctele de vedere. Îi felicit din toată inima şi le 
doresc mult succes în opera de europenizare a Moldo-
vei, inclusiv de schimbare a mentalităţii de tip sovietic.   

În calitatea mea de membru titular al Academiei 
de Ştiinţe a Moldovei, am fost mirat de iniţiativa unor 
politicieni de marginalizare a Academiei de Ştiinţe, o 
instituţie care în ultimii cinci ani a fost efectiv ridicată 
din ruine, reformată, consolidată şi care, graţie perfor-
manţelor atinse, şi-a câştigat autoritatea pe care o merită 
într-o societate civilizată.

Această iniţiativă mi se pare o curată diversiu-
ne, e ca şi cum cineva şi-ar propune să descreiereze 
omul. Este inadmisibil aşa ceva, în condiţiile în care 
ţări dezvoltate, precum Germania ori Franţa, au dublat 
finanţarea forurilor ştiinţifice naţionale, pentru a ajuta 
guvernele respective să găsească soluţii ştiinţifice pen-
tru depăşirea crizei mondiale. 

Se ştie că totul este izvorât din spirit, din creaţia 
minţii omului. Academia de Ştiinţe, care reprezintă cele 
mai luminate minţi din această ţară, are impact asupra 
tuturor domeniilor şi nici-un guvern, oricât de profesio-
nist ar fi el, nu va putea face nimic fără sprijinul oame-
nilor de ştiinţă şi creaţie. 

Marginalizarea sau chiar lichidarea Academiei 
de Ştiinţe ar însemna un act sinucigaş pentru un stat 
mic, sărac şi fără resurse naturale, precum este  R. 
Moldova. Şansa noastră de a supravieţui este şansa Ja-

poniei de după război – să punem în valoare potenţialul 
intelectual al Moldovei, cum altfel vom face faţă provo-
cărilor mileniului şi concurenţei internaţionale? Riscăm 
să devenim stat de mâna a doua, ori chiar a treia.

Academia de Ştiinţe este unica instituţie publică din 
Moldova, care a atins performanţe excepţionale în tim-
puri deloc uşoare. Şi nu doar pe banii statului, precum 
se crede, ci şi graţie granturilor externe în valoare de 
circa 10 milioane de euro, pe care colectivul Academiei 
a ştiut să le aducă de peste hotare, în special din Statele 
Unite, Uniunea Europeană sau chiar din China. Se ştie 
că asemenea granturi nu se dau oricui, ci unor oameni 
de încredere, care au demonstrat Occidentului că ştiu să 
facă reforme şi să gospodărească banii obţinuţi. Şi dacă 
lucrurile merg în direcţia bună, iar reforma în domeniul 
ştiinţei a fost acceptată de Occident, ba chiar recoman-
dată şi altor ţări, atunci de ce să distrugem ceea ce am 
construit atât de greu?! Cine doreşte ca oamenii de şti-
inţă şi creaţie să ajungă din nou să vândă roşii şi cas-
traveţi la piaţă, să fie umiliţi şi nevoiţi să cerşească? 
Aşa ceva ar dori numai duşmanii poporului nostru! 

S-au renovat şi construit clădiri, au fost reutilate, 
modernizate laboratoare, au fost majorate salariile, 
indemnizaţiile şi bursele majorate, au fost păstrate co-
lectivele institutelor: unde s-a reuşit mai mult? Sunt 
academician din 1991, de-o vârstă cu Independenţa R. 
Moldova, dar numai în ultimii ani am simţit că sunt cu 
adevărat membru al Academiei. Aceasta a devenit casa 
mea. Când sunt la Chişinău, mă trage să trec pe la Aca-
demie măcar pentru un sfert de oră. Este o atmosferă 
caldă, prietenoasă. Oamenii de ştiinţă au renăscut şi ei, 
sunt stimulaţi să cerceteze, să editeze cărţi, să participe 
la concursuri şi reuniuni internaţionale. E o concurenţă 
sănătoasă. Atunci de ce cineva doreşte să ne întoarcă 
la timpurile sovietice, când banii erau risipiţi, transfe-
raţi pe cont în mod planificat, indiferent de rezultat?! 
Se ştie că astfel era stimulat nu cercetătorul talentat, ci 
altcineva… 

Fraţilor, a distruge ceva este foarte uşor, nu tre-
buie multă minte, dar asta nu va face decât să arun-
ce Moldova cu 20 de ani în urmă şi atunci vai de 
capul nostru, al tuturor!

Am vizitat vinerea trecută Liceul şi Universitatea 
Academiei de Ştiinţe, m-am întâlnit cu elevii, studenţii şi 
profesorii de acolo. Eu sunt umblat prin lume şi am cu ce 
compara. Am rămas frapat de ceea am văzut. O frumuse-Am rămas frapat de ceea am văzut. O frumuse-
ţe de clădiri construite cu gust, dotate cu tehnică şi utilaje 
de ultima generaţie – patrimoniu al statului, cu nişte copii 
deştepţi foc. Aproape toţi sunt de la ţară, cuminţi, sfioşi, 
dornici să facă carte. Mi-am dat seama că Moldova are 
viitor şi mi s-a umplut sufletul de lumină. Academia de 
Ştiinţe a făcut cea mai deşteaptă investiţie, investiţia în 
viitorul acestui stat şi veţi vedea că încă multe state din 
regiune vor prelua exemplul Academiei de Ştiinţe de la 
Chişinău. Am auzit că cineva consideră că acest Liceu 
trebuie închis pentru că i-ar discrimina pe alţi copii. 

Dar dacă mergem după 
această logică, atunci 
trebuie să închidem toa-
te şcolile de muzică, de 
arte plastice, de coregra-
fie. Eu sunt absolvent 
al şcolii de muzică şi vă 
spun că lichidarea Liceului Academic ar fi o absurdi-
tate, copii talentaţi au nevoie de un mediu şi de studii 
speciale. Eu n-aş fi ajuns niciodată muzician, dacă aş 
fi absolvit o şcoală simplă. E timpul să scăpăm pentru 
totdeauna de această mentalitate egalitaristă de tip 
sovietic, dacă dorim să ne integrăm cu adevărat în 
Uniunea Europeană!

Şi încă un amănunt esenţial. Academia de Ştiinţe a 
Moldovei este unica Academie din spaţiul CSI, care a 
reuşit să obţină toate expertizele internaţionale pentru a 
adera la Programul Cadru 7 al Uniunii Europene, care 
înseamnă integrarea oamenilor de ştiinţă din R. Mol-
dova în comunitatea europeană şi accesul cercetătorilor 
autohtoni la fondurile Uniunii Europene, aceste fonduri 
fiind de circa 70 de miliarde de Euro. Deci, europenii 
bogaţi au nevoie de ştiinţă, dar moldovenii săraci – nu! 
Problema constă în faptul că dacă R. Moldova lichi-
dează Academia de Ştiinţe sau îi modifică statutul, să 
zicem, ratăm şansa de a avea acces la fonduri de mili-
arde de euro destinate ştiinţei şi inovării, destinate de 
fapt economiei statelor. În acest caz, R. Moldova va 
fi nevoită să înceapă alte negocieri cu UE şi să piardă 
pentru asta încă un şir de ani, dacă va mai fi admisă 
la negocieri... Această situaţie trebuie să ne ducă cu 
gândul la anul 1999, când din cauza unor ambiţii 
politice nesănătoase, a fost dat jos Guvernul Sturza 
şi R. Moldova a ratat şansa de a semna acordul de 
asociere la Uniunea Europeană. Ce ne-a costat, am 
vazut cu toţii! 

În calitatea mea de compozitor, am scris toată viaţa 
o muzică prin care am vrut să unesc, să împact oamenii, 
să-i fac să se iubească şi să se ajute unii pe alţii. Eu dacă 
aş putea, aş îmbrăţişa toată lumea şi chiar luna de pe cer. 
Am umblat lumea întreagă, dar frumoasă ca Moldova 
noastră n-am întâlnit o altă ţară. Ne lipseşte doar o gu-
vernare cu dragoste de popor. Datoria tinerilor oameni 
politici este să ne facă să trăim mai bine, inclusiv pe noi 
oamenii de creaţie şi ştiinţă. Să nu se grăbească să facă 
reforme de dragul reformelor, să măsoare de şapte ori 
înainte de a tăia, să continue toate lucrurile bune care au 
fost începute şi principalul, să nu dezbine, ci să unească 
oamenii, inclusiv intelectualii în jurul intereselor naţio-
nale, or, dezbinarea şi marginalizarea intelectualităţii ar 
însemna alunecarea în sărăcie şi întuneric pe toată viaţa, 
pe totdeauna.

Vă mulţumesc pentru atenţie şi vă doresc tuturor 
multe realizări. 

Într-un ceas bun!” 
Chişinău, 15 septembrie 2009 

Savanţii pentru modernizarea Republicii Moldova

Acad. Eugen DOGA: „Marginalizarea sau chiar lichidarea Academiei de Ştiinţe 
ar însemna un act sinucigaş pentru R. Moldova”

Educaţia este, fără îndoială, un sistem de 
valori fundamentale cu impact asupra tuturor 
sferelor activităţii umane şi dacă s-a greşit 
aici, în cultivarea acestor valori, atunci s-a 
greşit în lanţ pe toate dimensiunile. Zadarnică 
alocarea ulterioară a fondurilor enorme pen-
tru atenuarea consecinţelor lipsei de educaţie! 
Anume din aceste raţiuni, în procesul de mo-
dernizare a cadrului juridic într-un domeniu 
strategic, precum este educaţia, - graba, su-
perficialitatea, promovarea intereselor egois-
te de moment şi incapacitatea de evaluare a 
consecinţelor constituie cele mai păguboase 
manifestări ale actorilor implicaţi în acest 
proces, care trebuie să fie unul eminamente 
RESPONSABIL.        

Academia de Ştiinţe a Moldovei a ple-
dat întotdeauna în favoarea modernizării şi 
ajustării educaţiei la standardele europene în 
domeniu, or, educaţia – cercetarea – inovarea 
sunt cei trei piloni care stau la baza proce-
sului modern de dezvoltare a statelor. Acest 
adevăr este la fel de limpede ca şi cum ai spu-
ne că omul are nevoie de aer – apă – lumină. 
Prin urmare, par de-a dreptul ridicole specu-
laţiile potrivit  cărora Academia de Ştiinţe a 
Moldovei ar fi împotriva elaborării unui cod 
al educaţiei. Savanţii optează, însă, pentru un 
cod veritabil în domeniu, care să corespundă 
exigenţelor moderne în procesul de edifica-
re a unei societăţi bazată pe cunoaştere şi să 
asigure viitorul european al statului R. Mol-
dova. În aceste condiţii, ar fi o crimă contra 
acestui popor să tăcem şi să ne prefacem a nu 
vedea gravele erori comise în elaborarea ac-
tualului proiect al Codului Educaţiei, încropit 
la repezeală în baza Codului Educaţiei fostei 
guvernări, - respins de asemenea de AŞM. 
Proiectul propus acum dezbaterilor publice 
nu are nicio finalitate logică, nu răspunde ne-
cesităţilor actuale ale R. Moldova, fiind afec-
tat de prevederi declarative, limbaj confuz şi 
terminologie învechită, generatoare de haos 
juridic, care, în lipsa unor articole imperati-
ve şi a unui mecanism real de funcţionare, nu 
va obliga pe nimeni la responsabilitate în faţa 
Legii. Constatăm cu regret, că ceea ce ni se 
propune în prezent nu înseamnă altceva decât 
paralizarea a două sisteme de bază ale statu-

lui – educaţia şi cercetarea, fără a se propune 
ceva raţional în schimb. 

Pe fondul acestei stări de fapt, salutăm 
iniţiativa înţeleaptă a prim-ministrului R. 
Moldova, Vlad Filat, făcută publică la 3 iunie 
2010 de Agenţia MOLDPRES, de a institui 
un moratoriu asupra proiectului Codului Edu-
caţiei „pentru a lua o hotărâre judicioasă pe 
marginea acestei probleme”. Reacţia premi-
erului la apelul public făcut recent de acad. 
Vasile Anestiade, personalitate notorie în lu-
mea ştiinţei, precum şi la argumentele altor 
savanţi cu autoritate publică, denotă faptul că 
pe scena politică au apărut tineri instruiţi care 
ştiu să preţuiască valorile educaţiei şi ştiinţei, 
reanimând, totodată, buna tradiţie naţională 
de a respecta sfaturile decanilor de vârstă.    

Pornind de la iniţiativa premierului Vlad 
Filat, Academia de Ştiinţe a Moldovei îşi ex-
primă întreaga disponibilitate de a contribui 
la elaborarea unui cod al educaţiei modern, 
general acceptat în societate, urmând etapele 
respectate şi de vecinii noştri România, Un-
garia, Bulgaria, Rusia, care ar readuce proce-
sul de elaborare a acestui document important 
în albia LEGALITĂŢII. Vom puncta în conti-
nuare etapele de bază nerespectate de autorii 
actualului proiect de Cod.

Prima etapă: efectuarea pe parcursul a 
patru-şase luni a unui audit internaţional al 
sistemului de educaţie din R. Moldova, care 
ne-ar arăta starea reală de lucruri, astfel în-
cât să putem decide de ce are nevoie ţara. Un 
audit separat, dar în paralel, se impune şi în 
domeniul ştiinţă-inovare. 

Cea de-a doua etapă: instituirea la nivel de 
Guvern a unei comisii cu participarea tuturor 
actorilor implicaţi în procesul educaţional, 
care să elaboreze, în baza auditului internaţi-
onal, Concepţia proiectului Codului Educaţi-
ei, care trebuie să răspundă clar întrebărilor: 
care este  ideea de bază a Codului; care este 
scopul şi obiectul reglementării legislative; 
cadrul persoanelor asupra cărora se vor extin-
de reglementările viitoarei legi; drepturile şi 
îndatoririle părţilor; care va fi locul legii vii-
toare în sistemul normativ în vigoare; caracte-
ristica generală şi aprecierea stării procesului 
de reglementare normativă a relaţiilor sociale 

r e s p e c t i v e ; 
care vor fi 
consecinţele 
sociale, eco-
nomice, poli-
tice, juridice 
şi de altă na-
tură, care vor 
decurge din 
implementa-
rea viitoarei legi?

Cea de-a treia etapă: supunerea proiectului 
Concepţiei Codului Educaţiei unei expertize 
publice şi aprobarea acesteia de Parlament.

Cea de-a patra etapă: constituirea în con-
diţii transparente a unei Comisii guvernamen-
tale pentru elaborarea proiectului Codului 
Educaţiei, în baza Concepţiei, cu respectarea 
principiului separaţiei puterilor în stat.

Cea de-a cincea etapă: supunerea proiec-
tului Codului Educaţiei unei expertize publice 
şi promovarea ulterioară a acestuia conform 
procedurii stabilite de Lege. 

Savanţii se pronunţă, de asemenea, contra 
ingerinţelor politicului în procesul de elabo-
rare a proiectului Codului Educaţiei, acesta 
fiind exclusiv domeniul de activitate al ex-
perţilor din instituţiile de profil, sindicate, 
patronate, business, societatea civilă etc. Pro-
vocarea situaţiilor ridicole şi impactul nefast 
al imixtiunii politicului în problema Limbii 
Române, a Istoriei Naţionale, a stabilirii “ma-
jorităţii parlamentare” etc, trebuie să ne fie 
de învăţătură pentru totdeauna, în beneficiul 
întregii societăţi.

Codul Educaţiei va trebui să ofere soluţii 
optime provocărilor cu care se confruntă în 
prezent atât sistemul educaţional autohton, 
cât şi statul R. Moldova. 

Asigurăm totodată presa, care ne asaltea-
ză cu întrebări, că în ceea ce priveşte proble-
ma managementului ştiinţei şi cel al educaţiei 
în sistemul universitar din R. Moldova, Aca-
demia de Ştiinţe a Moldovei va veni cu pre-
cizările de rigoare, bazate pe o documentare 
profundă privind cifrele şi faptele reale. 

Chişinău, 4 iunie 2010

Acad. Gheorghe DUCA: „Salutăm iniţiativa înţeleaptă a prim-ministrului, 
Vlad Filat de a institui un moratoriu asupra proiectului Codului Educaţiei”

DECLARAŢIA
preşedintelui Academiei de Ştiinţe a Moldovei

Se ştie că oamenii de creaţie sunt dăruiţi de Dum-
nezeu nu numai cu talent sau cu HAR, cum îi plăcea 
să spună marelui nostru poet Grigore Vieru, aceştia 
sunt înzestraţi şi cu o intuiţie foarte ascuţită, fiind 
în cele mai dese cazuri fiinţe vizionare. Exemplul pe 
care îl prezentăm în această pagină constituie o do-
vadă în plus. 

La 15 septembrie 2009 a avut loc cea de-a XI-ea 
Asamblee a Academiei de Ştiinţe a Moldovei (anume 
aceasta este actuala titulatura juridică a instituţiei), 
în cadrul căreia s-au întrunit savanţii şi liderii Ali-
anţei pentru Integrare Europeană (AIE), aflată as-
tăzi la guvernare, pentru a identifica soluţii privind 
ieşirea din criza social-economică în care fusese 
împinsă R. Moldova. Reuniunea s-a încheiat cu o 
Rezoluţie, în care au fost punctate măsuri concrete 
pentru depăşirea crizei, unele  soluţii fiind preluate 
ulterior în programul Guvernului AIE, condus de 
Vlad Filat. Acele discuţii au fost pe alocuri cu „scân-
tei” şi nici nu putea fi altfel, pentru că încă din luna 
august 2009, unii deputaţi impulsivi, frustraţi în me-
seria lor, setoşi de putere şi răzbunare au început a 
ameninţa academicienii - de o manieră marcată de 
o deosebită „eleganţă”, „nobleţe” şi „fineţe intelec-
tuală”, dându-le verdictul: „noi am venit la putere, 
noi vom distruge Academia de Ştiinţe a Moldovei!”. 
Ameninţările au devenit în timp un refren autumnal 
în spiritul „Bucuriei” europene a lui Bethoveen şi 
nu putea să treacă nedesluşit pe lângă urechea mu-
zicală fină a unui renumit compozitor, clasic în via-
ţă, precum este Eugen Doga, academician al Acade-
miei de Ştiinţe a Moldovei, artist iubitor de pace şi 
frumos, părtaş al ideilor consonante şi rector foarte 
dur cu studenţii şi chiar cu profesorii care tirajează 
idei disonante, contrare armoniei universale. 

Îngrijorat de tonalitatea falsă şi de sunetele zgo-
motoase din jur, marele compozitor a considerat de 
datoria sa profesională să atenţioneze lumea că se 
cântă dizgraţios şi în preziua Asambleei AŞM din 15 
septembrie 2009, înainte de a pleca într-un turneu, 
maestrul a trecut pe la Academie şi a lăsat un discurs 
înregistrat pe bandă magnetică, adresat noilor lideri 
politici. După ascultarea în Sala Azurie a discursu-
lui pe care îl publicăm, liderii AIE au dat asigurări 
academicienilor că, Doamne fereşte!, nimeni nu ur-
măreşte lichidarea Academiei de Ştiinţe a Moldovei 
şi că maestrul Eugen Doga greşeşte. La celălalt ca-
păt al firului de telefon, academicianul Eugen Doga 
a venit cu un ecou: „Voi fi cel mai fericit moldovean, 
dacă voi greşi şi Academia va rămâne puternică în-
tru prosperarea Moldovei!” Pentru a tempera spiri-
tele şi a păstra calmul în societate, după atâtea eve-
nimente dramatice care divizaseră oamenii în două 
tabere, AŞM nu a difuzat presei acest discurs al aca-
demicianului  Eugen Doga, optând pentru  linişte şi 
armonie în societatea postelectorală. 

Constatăm, însă, că maestrul Eugen Doga, 
având o bogată experienţă de viaţă, dar şi politică, 
a fost vizionar. Toate temerile sale se adeveresc în 
timp. Războiul planificat, s-a declanşat... Din luna 
septembrie 2009 şi până în prezent se poartă o cam-
panie bine organizată în presă contra Academiei de 
Ştiinţe a Moldovei, cu elemente de atac la persoa-
nă, calomnie în particular şi denigrare a Forului 
Ştiinţific Suprem în general, toate acestea fiind 
operate metodic pentru a pregăti opinia publică de 
lichidarea AŞM (de ce le-ar trebui moldovenilor, 
care nu ştiu ce limbă vorbesc, încă şi Academie, nu 
e mai bine să fie rătăciţi şi robi la străini?!), ţinta 
fiind nu doar valorile spirituale, ci şi cele materiale 
ale Academiei: imobile, parcuri, rezervaţii natura-
le, terenuri experimentale etc. Această „subtilitate” 
a campaniei de discreditare a AŞM a fost semna-
lată, de altfel, în presă de preşedintele AŞM, acad. 
Gheorghe Duca în luna octombrie 2009, anunţând 
opinia publică, că savanţii sunt decişi să apere atât 
valorile străvechi ale Academiei, cât patrimoniul 
naţional al acestui popor, proprietatea publică a 
statului. Acum se pare că unii lideri politici au în-
ceput să audă vocea oamenilor de ştiinţă şi să înţe-
leagă adevărul. Mai cu seamă, după ce pe rectorul 
Universităţii de Stat a Moldovei, Gheorghe Ciocan, 
l-a luat gura pe dinainte, afirmând la emisiunea 
„Ţara lui Dogaru” de la Publika TV (21 mai 2010, 
ziua adoptării faimoasei Declaraţii a Consiliului 
Rectorilor), că, Codul ştiinţei şi inovării va fi ab-
rogat. Redăm cu maximă exactitate contextul din 
emisiune: „Moderatorul: Ce va fi cu Codul ştiin-
ţei şi inovării după adoptarea Codului educaţiei? 
Răspuns imediat şi repetat al rectorului Ciocan: 
Va fi abrogat!”. Fapt despre care se ştia, dar nu 
se spunea cu text deschis, până ca prof. univ., dr. 
hab. Gheorghe Ciocan să-i lumineze pe colegi. Pre-
cizăm că abrogarea unei legi înseamnă în cazul dat 
scoaterea în afara legii a unei instituţii, adică lichi-
darea Academiei de Ştiinţe a Moldovei. 

Publicăm acest discurs al compozitorului şi aca-
demicianului Eugen Doga cu titlu de document isto-
ric. Să rămână pentru urmaşi, istoria să-i judece pe 
actorii implicaţi, dacă au fost înţelepţi sau distrugă-
tori de valori. Aflat în 31 ianuarie 2010 la Academia 
de Ştiinţe a Moldovei, E. S. Emil Constantinescu, 
fostul preşedinte al României şi fost preşedinte al 
Consiliului Rectorilor, a bătut parcă şaua, ca să pri-
ceapă calul moldovean... prin următoarea declara-
ţie: „Un om politic se gândeşte la electorat, dar un 
om de stat se gândeşte la istorie!” Istoria ne va arăta 
câţi oameni de stat a născut R. Moldova?, pentru că 
OAMENI ştia şi cronicarul că se nasc la Moldova şi 
aceştia  tind mereu spre valorile de milenii ale Aca-
demiei...

academician Teodor FURDUI


